
IZGOVOR I PISANJE GLASOVA Č I Ć 

• Glasovi ĉ i ć dva su razliĉita fonema i sudjeluju u razlikovanju znaĉenja rijeĉi. Npr. 

mlaĉenje (od mlaĉiti): mlaćenje (od mlatiti); spavaĉica (ţena koja spava): spavaćica 

(košulja za spavanje).  • Ima mnogo rijeĉi u kojima dolaze glasovi  ĉ i ć,  a da, s 

gledišta  suvremenoga stanja jezika, nije vidljivo prema ĉemu: ĉekati, ĉaša, ĉitati, 

ĉovjek, ĉuti, ĉarati itd., moć, noć itd.   

GLAS Č  • Suglasnik ĉ dolazi u oblicima rijeĉi kojima osnova završava na k, kao 

alternanta glasa k ( k/ĉ , te u izvedenicama od tih rijeĉi: vuk – vuĉe, pjesnik – 

pjesniĉe, plakati – plaĉem, peći /pek-ti/ – peĉem, peĉe…, ali: oni peku , dovući – 

dovukoh – dovuĉe, reći – rekoh – reĉe, peći /pek-ti/ – peĉah, plakati – plaĉi, skakati – 

skaĉi, peći /prema peku i pekao/ - peĉen, jak – jaĉi, najjaĉi, gorko – gorĉe, najgorĉe, 

majka – majĉica, ruka – ruĉetina, otok – otoĉanin, Rijeka – Rijeĉanin, junak – 

junaĉan, mrak – mraĉan, mrak – mraĉiti, jak – jaĉati. • Suglasnik ĉ dolazi u oblicima 

rijeĉi kojima osnova završava na c, kao alternanta glasa c (c/ĉ), te u izvedenicama od 

tih rijeĉi: stric – striĉe, zec – zeĉe, stric – striĉevi, klicati – kliĉem, klicati – kliĉi, ptica – 

ptiĉurina, kolac – kolĉina, ljubica – ljubiĉica, Vinkovci – Vinkovĉanin, ptica – ptiĉji, 

srce – srĉan, iglica – igliĉast, ulica – uliĉni, kolac – kolĉiti     Glas ĉ nalazi se: • u 

rijeĉima kojima postanak nije vidljiv: Braĉ, ĉekati, ĉovjek, hlaĉe, kljuĉ, toĉka, biĉ, ĉaj, 

ĉast, ĉedo, ĉelo, ĉiji, ĉipka, ĉovjek, ĉudo, grĉ, kiĉ, kovĉeg, kreĉ, linĉ, maĉ, maĉak, 

naranĉa, poĉeti, veĉer…;  • u oblicima i izvedenicama prema osnovnom k : buka – 

buĉan, jak – jaĉi, jaĉina, mrak – mraĉan, mraĉiti se, pomrĉina, peći (pek-ti) – peĉem, 

peĉen, plakati – plaĉem, plaĉ, plaĉljiv, ruka – ruĉni, znak – znaĉiti , oznaĉen. (Ali! 

Iznimke: lijeska – liješće, trijeska – triješće, pljeskati – plješćem, pritiskati – pritišćem, 

stiskati – stišćem);  • u rijeĉima prema osnovnom c: djeca – djeĉji, djeĉurlija, micati – 

miĉem, pomiĉući, mjesec – mjeseĉina, mjeseĉno, zec, zeĉevi, zeĉji;   • u sufiksima – 

imeniĉki sufiksi: -aĉ: igraĉ, krojaĉ, plesaĉ, pokrivaĉ, -aĉa: cvjetaĉa, jabukovaĉa, 

kuhaĉa, -jaĉa: kremenjaĉa, savijaĉa, -iĉar: alkoholiĉar, elegiĉar, -ĉić: balonĉić, 

kamenĉić, orašĉić, -ĉica: cjevĉica, granĉica, -ĉina: cjevĉina, štetoĉina, -ĉe: kumĉe; 

(rjeĊi imeniĉki sufiksi: -eĉak: grmeĉak, plameĉak, -iĉak: krajiĉak, kremiĉak); -iĉ: ribiĉ, 

vodiĉ, braniĉ, goniĉ /uvijek oznaĉuje vršitelja radnje/, -ĉaga: rupĉaga, -iĉina: 

dobriĉina, -iĉna: sestriĉna); pridjevski sufiksi: -aĉak: dugaĉak, punaĉak, -iĉan: 

ironiĉan, simpatiĉan, -iĉki: humanistiĉki, pacifistiĉki; (rjeĊi pridjevski sufiksi: -aĉan: 

ubitaĉan, -aĉki: Ċakovaĉki, zagrebaĉki, -ĉiv: prijemĉiv, -iĉast: modriĉast, plaviĉast); • 

kajkavsko ĉ u imenima (vlastita imena, zemljopisni pojmovi i sl.: Ĉakovec, Ĉegec, 

Ĉrnomerec, Zaĉretje);  • u slavenskim prezimenima (bugarska, ĉeška, slovaĉka, 

slovenska, ruska: Ţupanĉiĉ, Fjodor Mihajloviĉ Dostojevski).  

GLAS Ć  • Suglasnik ć nalazi se u oblicima rijeĉi kojima osnova završava na t , kao 

alternanta glasa t (t/ć), te u izvedenicama od tih rijeĉi: pamet – pameću (i pameti), 

tvrdoglavost – tvrdoglavošću (i tvrdoglavosti), kretati – krećem, pamtiti – pamćah, 

kretati – kreći, kratiti – kraćen, pamtiti – pamćen, ljut – ljući, najljući, ţuto – ţuće, 

najţuće, brat – braća, cvijet – cvijeće, pamtiti – pamćenje, Split – Splićanin, platiti – 

plaćati, posjetiti – posjećivati.  

Glas ć nalazi se: • u rijeĉima kojima postanak nije vidljiv: ćuk, kći, kuća, noć, već, 

ćelav, gaće, leća, nećak, pluća, šećer, tisuća, voće…; (u nekim stranim imenima 



grĉkoga i orijentalnoga podrijetla ć je nastalo od glasa k : Ć iril od grĉ . Kyrillos , ć ilim 

perz. kilim );  • u rijeĉima i izvedenicama prema osnovnom t: brat – braća, cvijet – 

cvijeće, ljut – ljući, radost – radošću, svet – svećenik, zapamtiti – zapamćen;  • prema 

osnovnom Ċ u rijeĉi (jednaĉenje suglasnika po zvuĉnosti): smeĊ – smećkast, ţeĊ – 

ţećca (pravopisna norma dopušta i oblike sa slovom Ċ: smeĊkast, ţeĊca),  • u 

imenima (vlastita imena, zemljopisni pojmovi i sl.): Drašković, Mihanović; kajkavsko ć 

: Šćitarjevo, Trakošćan. I ovdje vrijedi pravilo da se neka imena mogu pisati dvojako: 

Peš ć enica i  Peš ĉ enica. 

 Suglasnik ć nalazi se u sufiksima • imeniĉki sufiksi: -ić: komadić, konjić, puţić, -oća: 

ĉistoća, sljepoća, hladnoća (rjeĊi imeniĉki sufiksi: -ać: golać, -dać: srndać, -bać: 

zelembać, -aća: mokraća);  • pridjevski sufiks: -aći: crtaći, domaći, pisaći (rjeĊi 

pridjevski sufiks: -eći: srneći, pileći);  • glagolski završetak ć i : infinitiv glagola: peći, 

teći, doći, gl. prilog sad.: dolazeći, pekući, slaveći. 

 

Izvor: Pripreme za državnu  maturu – hrvatski jezik, prof. Neli Mindoljević 


